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REGIONÁLNÍ ROZVOJ MEZI TEORIÍ A PRAXÍ III
– KONFERENCE RIO+20 V PARDUBICÍCH

Ve čtvrtek 31. května 2012 uspořá-
dal Ústav regionálních a bezpečnost-
ních věd Fakulty ekonomicko-správní 
(ÚRBV FES) Univerzity Pardubice 
spolu s občanským sdružením Civi-
tas per Populi již 3. ročník z cyklu od-
borných konferencí Regionální rozvoj 
mezi teorií a praxí, letos na téma Re-
gionální rozvoj a Rio po 20 letech 
(KONFERENCE RIO+20).

Záštitu nad konferencí převzal a kon-
ferenci rovněž slavnostně zahájil 
PaedDr. Jindřich Vedlich, Ph.D. náměs-
tek primátora pro rozvoj města Hradce 
Králové. Odbornou garantkou konfe-
rence byla doc. Ing. arch. Vladimíra 
Šilhánková, Ph.D. z ÚRBV FES.

Na konferenci se sešlo přes 60 účast-
níků – zástupců odborné veřejnosti 
z úřadů, neziskového sektoru i z pora-
denských fi rem věnujících se oblasti 
regionálního rozvoje, absolventi oboru 
Regionální rozvoj i současní studenti 
Fakulty ekonomicko-správní.

Účastníci konference společně disku-
tovali nad otázkami (trvale) udržitel-
ného rozvoje, na jeho cestě od Sum-
mitu Země v Rio de Janeiru před dva-
ceti lety až po jeho současnou podobu 
teoretickou i praktickou. Konference 
byla rozdělena do dvou sekcí. V první 
z nich představili výsledky svých zkou-
mání představitelé akademické obce 
a významní odborníci z praxe. Druhá 
sekce byla věnována výsledkům stu-
dentských prací oboru Regionální roz-
voj FES Univerzity Pardubice.

Příspěvky první sekce se zaměřovaly 
na různé aspekty udržitelnosti roz-
voje našich měst a obcí. Doc. Vladi-
míra Šilhánková vystoupila s pří-
spěvkem (Trvale) udržitelné územní 
plánování – očekávání a skutečnost, 
ve kterém se zaměřila na praktické vy-
užívání nástrojů územního plánování 
zaměřených na udržitelný rozvoj, ze-

jména zpracování rozborů udržitel-
ného rozvoje území. Ing. Jiří Svá-
tek, vedoucí Odboru rozvoje města 
Hradce Králové přinesl praktický po-
hled na rozvoj města Hradce Králové 
v kontextu principů (trvale) udržitel-
ného rozvoje, když předvedl, jak má 
město Hradec Králové provázaný sys-
tém strategického plánování, tvorby 
projektů, rozpočtování a čerpání do-
tací včetně vyhodnocování dopadů 
jednotlivých opatření prostřednictvím 
systému indikátorů udržitelného roz-
voje. Environmentální úhel pohledu 
přinesl Mgr. Michael Pondělíček se 
svým příspěvkem Klima a my 20 let
po Riu. Zhodnotil v něm významnou 
nefunkčnost politických a úřednických 
přístupů v oblasti ochrany klimatu, ze-
jména na příkladu kolapsu jednání 
o Kjótském protokolu. Dr. Zita Ku-
čerová z Centra evropského projek-
tování a Mgr. Zdeněk Semorád, ře-
ditel Úřadu Regionální rady regionu 
soudržnosti Severovýchod hovořili 
o regionálním rozměru Agendy 21 
a podpoře konceptu udržitelného roz-
voje v rámci regionálních operačních 
programů. Dr. Martin Maštálka se 
v příspěvku Dopravní infrastruktura 
v kontextu udržitelného rozvoje zabý-
val zejména rozvojem cyklistické do-
pravy v našich městech a Ing. Pavla 
Koťátková Stránská zastupovala 
„ekonomický“ pohled na danou pro-
blematiku, když hovořila o vlivu vý-
nosu daně z příjmů fyzických osob ze 
samostatně výdělečné činnosti a daně 
z příjmů právnických osob na rozvoj 
měst a regionů.

Ve studentské sekci hovořila např. 
absolventka oboru Regionální roz-
voj Ing. Jana Baťková o roli veřej-
nosti v plánovacích procesech v místní 
Agendě 21 a srovnávala výsledky své 
tři roky staré diplomové práce s po-
znatky ze své praxe na Úřadu Regio-
nální rady regionu soudržnosti Střední 
Čechy. Aktuální diplomatky Eva Šla-

páková a Tereza Malířová se zabý-
valy problematikou efektivity místních 
Agend 21 vzhledem k vynaloženým 
prostředkům, resp. porovnáním ekono-
mické náročnosti prostorových struk-
tur měst. Petra Štěrbová vyhodnoco-
vala vztahy a dopady územních a stra-
tegických rozvojových dokumentů 
na příkladu obcí s rozšířenou působ-
ností v okrese Jičín a Michaela Krpál-
ková srovnávala péči o národní parky 
v České republice a v Rakousku na pří-
kladu národního parku Podyjí.

Z předvedených příspěvků bohužel vy-
plynula úplná nebo částečná nefunkč-
nost konceptu udržitelného rozvoje 
a místní Agendy 21 v naší praxi v oblasti 
územního a strategického plánování, 
formalizace přístupu při hodnocení udr-
žitelného rozvoje v našich „evropských“ 
projektech i spíše formální než reálné 
zapojování veřejnosti do plánovacích 
a rozhodovacích procesů. Na druhou 
stranu byly ukázány úspěšné příklady 
např. z Hradce Králové, kdy se prin-
cipy udržitelnosti v praxi skutečně daří 
naplňovat. Teoretická hodnocení se tak 
vzácně setkala s praktickými postřehy, 
kdy závěrem konference bylo konstato-
váno, že nemá-li odkaz z Ria zcela za-
niknout, bude nezbytné jeho oživení 
a očištění od nánosů formalismu.

Významným přínosem konference je
bezesporu nikoli jen to, že se akade-
mická obec názorově shodla s od-
borníky z praxe, ale skutečnost, že se 
opravdu podařilo propojit pohledy teo-
retické s těmi praktickými a konfe-
rence se tak uskutečnila „mezi teorií 
a praxí“. Příspěvky a prezentace z kon-
ference budou publikovány v recenzo-
vaném sborníku v elektronické podobě 
na stejnojmenných internetových strán-
kách – Regionální rozvoj mezi teo-
rií a praxí – www.regionalnirozvoj.eu. 
Vydání sborníku očekáváme koncem 
letošního léta.
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